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Op dinsdag 17 april 2012 organiseerden Bana Leuven, Broederlijk Delen 
en Pax Christi Vlaanderen een debatavond over de Belgische diplomatie 
in de Democratische Republiek Congo. Johan Swinnen, Peter Verlinden 
en Avenir Maseme waren de panelleden.  
 
Johan Swinnen was attaché in Burundi (1978-1982) en ambassadeur in Rwanda 
(1990-1994) en de DR Congo (2004-2008) . Nadien was hij ook nog ambassadeur in 
Spanje. Ondertussen is hij met pensioen. Peter Verlinden is journalist bij de openbare 
omroep (VRT). Daarnaast schrijft hij boeken en doceert hij aan de KU Leuven. Avenir 
Maseme is coördinator van de Antwerpse vzw ‘Congo in Vlaanderen’.  
 
De aanleiding voor het debat was de recente Congoreis van de Belgische vice-premier  
en minister van Buitenlandse Zaken. Eind maart bezocht Didier Reynders de 
hoofdstad Kinshasa als eerste Europese minister sinds de controversiële verkiezingen 
van 28 november 2011. Opnieuw ontstond veel commotie over de Belgische 
diplomatie ten  aanzien van de DR Congo. Sommigen noemen het beleid 
‘neokoloniaal’ of ‘paternalistisch’. Anderen spreken van struisvogelpolitiek, van een 
legitimering van autoritaire regimes of van een gebrek aan een strategische 
langetermijnvisie.  
 
Het paneldebat had tot doelstelling antwoorden te vinden op pertinen te vragen als: 
wat zijn de grote lijnen van het Belgische Congobeleid? Hoe wordt het gevormd? 
Volgt de bevoegde minister zijn persoonlijke, ideologische voorkeur of is het beleid 
ruim politiek gedragen? Wordt het (voldoende) afgetoetst met diplomaten, het 
parlement, het bedrijfsleven en ngo’s? Namen de recente ministers van Buitenlandse 
Zaken een duidelijke positie in betreffende dossiers over democratisering, 
mensenrechten en goed bestuur? Kon hun beleid  een verschil maken in Congo?  
 
Tot slot wilden de organisatoren voorstellen aanreiken om de Belgische diplomatie in 
Congo te verbeteren.  
 
 

Beleidsprioriteiten 
 
De Democratische Republiek Congo (DR Congo) heeft een belangrijke plaats in de 
Belgische diplomatie. Hoe komt dat? Ten eerste zijn er de historische banden tussen 
beide landen omwille van hun gezamenlijke kolonial e geschiedenis. Ten tweede is 
Congo het eerste partnerland van de Belgische ontwikkelingssamenwerking. Ten 
derde wordt ons land Europees en internationaal geconsulteerd voor zijn Congo-
expertise.  
 
De Belgische diplomatie werkt rond diverse thema’s in Congo. De prioriteiten zijn:  
 

¶ De pacificatie en stabilisat ie van het land (niet alleen Oost-Congo) als 
belangrijke voorwaarde voor socio-economische ontwikkeling ; 



¶ De opbouw van een rechtsstaat met een goed investeringsklimaat voor 
Congolese en buitenlandse bedrijven; 

¶ De democratisering van het land door het stimuleren van participatie ve 
democratie; 

¶ Goed bestuur met bijzondere aandacht voor de strijd tegen corruptie. 
 

 
Persoonlijke stijl van ministers 
 
Het Congobeleid is vaak een persoonlijke kwestie. Men kan niet spreken van een 
homogene houding. De verschillende ministers van Buitenlande Zaken hebben elk 
hun eigen stijl voor de uitvoering van de Belgische diplomatie ten aanzien van de DR 
Congo.  
 
Voormalig minister van Buitenlandse Zaken Louis Michel (1999 -2004) bracht het 
vredesproces in Congo weer op de politieke agenda. Bovendien onderhield hij goede 
banden met de Congolese machthebbers. Zijn opvolger Karel De Gucht (2004-2009) 
hanteerde een andere stijl. Velen konden leven met De Guchts analyses over Congo, 
maar men is kritisch over zijn attitude . Hij  zou te weinig respect getoond hebben voor 
de Congolese partners. De Guchts stijl zorgde ervoor dat het debat niet meer ging 
over goed bestuur, maar wel over ‘de neokoloniale en paternalistische Belgische 
minister  die de Congolese president niet respecteert’.  
 
Bij de meerderheid van de Congolezen uit de diaspora (voornamelijk opposanten van 
het regime in Kinshasa) is De Gucht nog steeds populair. Hij wordt zelfs de ‘Witte 
Lumumba’ genoemd.  

 
Wat zou de De Gucht-strategie opgeleverd hebben op lange termijn, mocht hij 
minister gebleven zijn? Het is tenslotte tijdens zijn mandaat dat er een diplomatieke 
Belgo-Congolese crisis ontstond. Kinshasa riep zijn ambassadeur terug uit Brussel en 
België moest zijn twee consulaten in Lubumbashi (Katanga) en Bukavu (Zuid-Kivu) 
sluiten.  
 
Yves Leterme en Steven Vanackere (2009-2011) hadden alweer een andere stijl. Zij 
vervingen De Guchts ‘confrontatiepolitiek’ door een ‘verzoeningspolitiek’. In die 
periode stuurde Kinshasa een nieuwe ambassadeur naar Brussel en kon het Belgische 
consulaat in Lubumbashi opnieuw zijn deuren openen. 
 

 
Beleidsnota: wie neemt het initiatief? 
 
De persoonlijke attitude van een minister mag het Congobeleid niet domineren. Er is 
nood aan een goed omschreven beleidsvisie die politiek en maatschappelijk gedragen 
wordt . Het is betreurenswaardig dat er al meer dan tien jaar geen Afrika nota is. 
België zou op een serene manier een beleidsnota rond Afrika moeten opstellen met de 
focus op Centraal-Afrika . Congo zou daarin een belangrijke plaats moeten innemen.  
 
Maar is er politieke wil om zo’n nota op te stellen? Het debat starten, houdt namelijk 
in dat we geconfronteerd worden met moeilijke (ideologische en communautaire) 



tegenstellingen. Volgens sommigen bestaat de politieke wil, maar is er geen initiatief. 
Dat hoeft nochtans niet per se van de bevoegde minister of de diplomaten te komen. 
Het parlement kan dit initiatief ook nemen.  

 
Anderen geloven niet dat een solide, consistente beleidsnota er snel zal komen. Er is 
géén politieke wil. Steeds worden redenen naar voren geschoven, bijvoorbeeld de 
veranderende actualiteit, om de komst van de nota uit te stellen. Mocht de 
meerderheid toch een beleidsnota (kunnen) stemmen, is de kans groot dat het een 
nietszeggende consensustekst wordt.  
 
België moet op zoek gaan naar een geloofwaardige diplomatie in de regio van de 
Grote Meren. Dit kan onder meer door de buurlanden Rwanda en Burundi meer en 
beter op te nemen in een regionaal beleid. Obstakels zijn de grote angst en het gebrek 
aan moed om de realiteit in Rwanda onder ogen te zien.  
 
De Belgische diplomatie ten aanzien van Rwanda is ‘soft’. Dit zie je bijvoorbeeld in 
het Ntaganda-dossier. Tijdens zijn recente bezoek vroeg minister Reynders aan de 
Congolese autoriteiten om generaal Bosco Ntaganda te arresteren en uit te leveren 
aan Den Haag. Maar recent toonde president Kabila voor het eerst de intentie om het 
probleem ‘Bosco’ zelf aan te pakken. Congo heeft het Statuut van Rome ondertekend, 
maar het Internationaal Strafhof komt pas tussen indien het land niet kan of wil 
berechten.  
 
Ntaganda is een bondgenoot van het Rwandese regime. Bijgevolg wordt 
gewaarschuwd voor een Nkunda-scenario. Dit betekent dat Ntaganda zoals zijn 
voorganger Laurent Nkunda naar Rwanda zou vluchten. Hij zou dan erkend kunnen 
worden als een Rwandese burger en hierdoor niet uitgeleverd worden aan Den Haag.  
 
Druk uitoefenen op Kinshasa is dus onvoldoende. Ook Kigali  moet constructief 
meewerken. Anders is de berechting van Ntaganda, en zelfs de pacificatie van Oost-
Congo, quasi onmogelijk.  
 

 
Rol voor parlement, ngo’s, bedrijven en regio’s 
 
De minister van Buitenlandse Zaken mag niet opereren vanuit een ivoren toren. Hij 
moet voelen wat beweegt in het parlement, in het bedrijfsleven, het middenveld, 
enzovoort.  
 
De parlementaire diplomatie  heeft ook een rol te spelen in het Congobeleid. Zoals 
hierboven vermeld, kan ze bijdragen tot de uitwerking van een beleidsnota. In het 
parlement zetelen namelijk personen die goede analyses maken en een visie hebben. 
Ze zouden een actievere rol moeten spelen en meer betrokken moeten worden bij de 
vormgeving van het Congobeleid.  
 
De wisselwerking tussen diplomatie en ngo’s is tweeledig. Enerzijds worden ngo’s 
gefinancierd door Ontwikkelingssam enwerking en Buitenlandse Zaken, waardoor ze 
hun activiteiten in Congo kunnen uitvoeren. Anderzijds zijn er overlegmomenten 
tussen ngo’s en diplomaten . Die vinden zowel in Brussel plaats als in de Belgische 
ambassade in Kinshasa.  



 
De aanwezigheid van Belgische bedrijven in Congo is beperkt. Dat is vooral te wijten 
aan het ongunstige investeringsklimaat. Het is belangrijk dat de Belgische diplomatie 
dit  probleem blijft aankaarten bij de Congolese autoriteiten. Economische activiteiten 
kunnen namelijk bijdragen tot de ontwikkeling van Congo.  
 
Kunnen de regio’s een rol spelen in de DR Congo? Bestaat er een mogelijkheid t ot 
complementariteit tussen de Belgische, de Vlaamse en de Waalse diplomatie? De 
Vlaamse overheid heeft een ontwikkelingssamenwerking met landen zoals Zuid-
Afrika en Mozambique. Daarnaast kent ze diplomatieke vertegenwoordigingen 
wereldwijd. In Congo is de Vlaamse overheid tot nog toe afwezig. Zowel aan Vlaamse 
als aan Congolese zijde wordt dit betreurd.  
 
 

Congolese diaspora: te veel verwijten? 

 
De voorbije maanden kwamen Congolezen in België op straat om te betogen tegen de 
verkiezingsfraude in hun land van herkomst en de houding van de Belgische 
diplomatie. Zij wezen op het verschil tussen de Waalse en de Vlaamse diplomatie. 
Binnen de Congolese diaspora leeft namelijk de overtuiging dat Franstalige politici 
nauwere banden onderhouden met de Congolese leiders. 
 
Vele Congolezen uit de diaspora verwijten de Belgische diplomatie mede schuldig te 
zijn aan de situatie waarin Congo zich vandaag bevindt. Louis Michel zou als minister 
en later als EU-commissaris veel schade aangericht hebben in Congo door Kabila 
junior mee in het zadel geholpen en gehouden te hebben.  
 
Vele Congolezen zijn evenmin  te spreken over de stilte van Koning Albert II tijdens de 
plechtigheden voor de vijftigste onafhankelijkheidsverjaardag in 2010 in Kinshasa. 
Het is onbegrijpelijk dat het Belgische staatshoofd zich niet uitgesproken heeft over 
de mensenrechtenschendingen in Congo. Waarom maakt de Belgische diplomatie 
zo’n beslissingen? Is zwijgen over gevoelige dossiers beter dan spreken? 
 
Vanuit Belgische hoek wordt opgeroepen dat de Congolezen de moed tonen om de 
situatie in hun land te veranderen. Ze moeten hun eigen verantwoordelijkheid 
kennen en niet altijd België en de rest van de internationale gemeenschap met de 
vinger wijzen.  
 
Op 28 november 2011 vond de eerste fase van het verkiezingsproces plaats. Vele 
stemmen uit de diaspora verwijten de Belgische diplomatie dat ze niets doet om de 
waarheid van de stembussen te achterhalen en te respecteren. Maar waarom hebben 
de Congolese oppositieleiders zich niet verenigd nadat Kabila de grondwet wijzigde in 
januari 2011? Is dit ook de verantwoordelijkheid van België? 
 
Ten slotte werd gewezen op de kloof die bestaat tussen Congolezen in de diaspora en 
in Congo zelf. In Congo voeren de burgers een dagelijkse overlevingsstrijd. Ze hebben 
geen toegang tot de formele arbeidsmarkt, gezondheidszorg en onderwijs. Bovendien 
leven ze in een klimaat van repressie. In België kunnen de Congolezen zich vrijer 
uiten, betogen enz.  
 



Electorale catastrofe: reden tot breuk? 

 
In een recent interview op TV5MONDE verklaarde minister Reynders dat de 
verkiezingen niet goed verlopen zijn , maar dat België toch zou samenwerken met het 
regime in Congo. Hoe kan België met een regime samenwerken dat door 
gecontesteerde verkiezingen in het zadel is kunnen blijven en zich bezondigt aan 
grove mensenrechtenschendingen? 
 
Ondanks de electorale catastrofe, lijkt de Belgische diplomatie zich dus aan te passen 
aan de Congolese dynamiek. President Kabila werd namelijk tot winnaar uitgeroe pen 
door Congolese instellingen (kiescommissie en Hooggerechtshof). Daarna werd de 
Kamer geïnstalleerd en het bureau verkozen. Momenteel wordt een nieuwe regering 
gevormd onder leiding van eerste minister Augustin Matata.  
 
Niet alleen bij Congolese opposanten, maar ook bij journalisten leeft de mening dat 
de zege van Kabila voorbereid werd in diplomatieke kringen. Diplomaten , waaronder 
Belgen, moesten Kabila’s herverkiezing verkocht krijgen aan journalisten.   
 
De gedachte dat ‘continuïteit ’ bijdraagt tot ‘stabiliteit’ domineert diplomatieke 
kringen. De Belgische diplomatie heeft niet de taak om een kamp te kiezen, maar wel 
om eerlijke verkiezingen te ondersteunen en respect te tonen en te vragen voor de 
stem van de bevolking.  
 

 
Conclusie 
 
(Vast)stellingen van de sprekers over de Belgische diplomatie in Congo: 
 

¶ In het officië le discours hoort men vaak dat de diplomatie de Congolese 
bevolking wil  helpen. Maar in werkelijkheid gaat diplomatie eerst en vooral 
om het verdedigen van belangen van de eigen natie. 

¶ België vindt het soms belangrijker om niets in pl aats van iets te doen. Zo’n 
houding houdt een status quo in stand. 

¶ Diplomaten zitten soms gewrongen tussen enerzijds hun opinie intern 
meedelen aan journalisten en anderzijds het beleid van hun minister 
verdedigen voor de buitenwereld. 

¶ Ambassadeurs hebben soms erg verschillende profielen. Dit merk je niet alleen 
aan de houding ten aanzien van de pers, maar ook aan het contact met de 
Congolese autoriteiten. 

¶ Bij veel diplomaten ontbreekt het aan moed om Congo echt te leren kennen 
door terreinbezoeken, bijvoor beeld in de cités. 

¶ Diplomaten klampen zich vast aan een kortetermijndenken , wat problematisch 
is voor de uitbouw van een langetermijnbeleid. Dit is misschien te wijten aan 
hun korte verblijfperiodes (4 jaar) . 

¶ Het is niet de bedoeling dat een diplomaat aan activisme doet. Hij moet de 
mogelijkheden, de sfeer en het kader voor een goede samenwerking scheppen.  

¶ Een diplomaat is niet alleen iemand die uitvoert. Hij moet ook het beleid mee 
helpen uitwerken. Daar is moed ten aanzien van de Congolese en Belgische 
autoriteiten  voor nodig. 



 
De Belgo-Congolese relaties hebben eigen regels. Ze functioneren in een eigen 
klimaat. Indien Congo als potentieel rijk land vroeg of laat wil ‘opstijgen’, moeten er 
twee belangrijke voorwaarden zijn : goed bestuur en de opbouw van een 
democratische rechtsstaat. De Belgische diplomatie mag zich niet beperken tot het 
beschermen van eigen belangen. Ze moet eveneens bijdragen tot die twee 
voorwaarden. Dit doet ze het best in samenwerking met andere Belgische actoren 
(parlement, ngo’s, bedrijven, regio’s), staten en organisaties. Om de stijlverschillen 
van de opeenvolgende ministers te overstijgen , zou er best een strategische 
langetermijnvisie uitgewerkt worden . Concreet betekent dit dat de regering en/of het 
parlement het initiatief neemt /nemen  om een beleidsnota rond Congo uit te werken, 
met een geloofwaardige regionale benadering.  
 
 
Bana Leuven, Broederlijk Delen, Pax Christi Vlaanderen 
Brussel, donderdag 3 mei 2012 
 
 


